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DERUTA BVB PRIVIND AGENÞIILE DE LA CARE SPERÃ SÃ
OBÞINÃ STATUTUL DE PIAÞÃ EMERGENTÃ

BVB, când cu FTSE, când cu MCSI
l BVB se laudã cã analiºtii Berenberg, Concorde
Securities ºi Wood&Co susþin cã România
îndeplineºte deja criteriile minime impuse de
MSCI, pentru trecerea la statutul de piaþã
emergentã, dar este pe lista de monitorizare a
FTSE, nu a MCSI

Bursa de Valori Bucureºti (BVB)
nu pierde nici o ocazie sã se laude,
bombardând piaþa cu informaþii, în
speranþa cã nimeni nu o ia la bani
mãrunþi, ca sã descurce iþele înnoda-
te intenþionat de conducerea Bursei.

De exemplu, acum câþiva ani,
BVB a început sã ne spunã despre
intenþiile sã obþinã statutul de piaþã
emergentã, cel mai des invocând
agenþia MSCI drept evaluator al per-
fomanþelor noastre. Dupã ce, în
2015, agenþia de rating MSCI nu a
inclus BVB pe lista scurtã în vederea

promovãrii la statutul de piaþã emer-
gentã, anunþând cã numai Bursa din
Pakistan va intra în monitorizare,
BVB s-a reorientat.

Astfel, în toamna trecutã, BVB
ºi-a trâmbiþat performanþa sã fie in-
clusã în monitorizare, dar la o altã
agenþie – FTSE Russell. Aceasta
ne-a atras, însã, atenþia cã trebuie sã
mai îndeplinim ºi criteriul lichiditã-
þii, capitol la care BVB a rãmas cori-
gentã, chiar ºi cu Ludwik Sobolew-
ski, adus la conducerea BVB ca un
erou salvator.

În lipsa unor progrese, pe criteriile
FTSE, BVB pomeneºte acum, din
nou, de MCSI, deºi aceasta nu ne are
în monitorizare.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 8)

Juncker, Comisia
Europeanã: “România
va ieºi din monitorizarea
MCV pânã în 2019”
l Oficialul european sperã cã þara noastrã va
intra în spaþiul Schengen în urmãtorii doi ani

Þara noastrã nu va mai fi monito-
rizatã prin Mecanismul de Coopera-
re ºi Verificare (MCV) în domeniul
justiþiei ºi va fi parte a Spaþiului
Schengen pânã în 2019, când este
programatã sã preia preºedinþia
Consiliului Uniunii Europene, con-
form afirmaþiilor fãcute ieri de
preºedintele Comisiei Europene,
Jean-Claude Juncker.

Domnia sa a declarat, în plenul
Parlamentului, cã MCV este bine
realizat ºi nu mai trebuie introduse
noi criterii ºi exigenþe pe lângã cele
deja existente.

Totodatã, într-un discurs susþinut

la o recepþie organizatã de preºedin-
tele Klaus Iohannis, Juncker a men-
þionat cã o þarã nu poate prezida
Uniunea Europeanã “sub impresia
cã este controlatã de celelalte state
membre”. Oficialul european a su-
bliniat: “Acest mecanism MCV
trebuie oprit ºi aºa va fi”.

Potrivit preºedintelui Comisiei Eu-
ropene,Româniaafãcut, înultimiizece
ani, eforturi importante în reforma sis-
temului judiciar ºi în lupta împotriva
corupþiei, iar încheierea MCV nu tre-
buie sã însemne “sfârºitul sau retrage-
rea reformelor”. (A.V.)

(continuare în pagina 2)

A devenit ºi Bundesbank un fals apostol al educaþiei financiare?

Au trecut trei ani de când
Banca Angliei a devenit
prima bancã centralã ma-

jorã care a recunoscut adevãrata
naturã a creditului ºi modul în care
sunt creaþi banii în economiile mo-
derne.

Douã articole apãrute în buletinul
trimestrial din T1
2014 descriu detaliat
modul în care bãncile
comerciale creeazã,
din nimic, cea mai
mare parte a banilor
din economie, sub
forma depozitelor re-

zultate în urma acordãrii creditelor.
Adicã bãncile nu sunt intermediar fi-
nanciari, ci creatori de “bani”, iar de-
pozitele nu sunt “surse” ale multipli-

cãrii creditului prin intermediul
rezervelor fracþionare.

În articolul cu titlul “Crearea bani-
lor în economia modernã” se subli-

niazã faptul cã “teoria multiplicato-
rului monetar nu reprezintã o des-
criere corectã a modului în care sunt
creaþi banii”, în condiþiile în care

“rezervele minime de la banca cen-
tralã nu reprezintã o restricþie
impusã creditãrii”.

Mai mult, “rezervele minime nu

reprezintã o restricþie fermã impusã
creditãrii ºi nici banca centralã nu fi-
xeazã valoarea rezervelor disponibi-
le”, se aratã în studiul de la Banca
Angliei, iar “relaþia dintre depozite
ºi credite, dintre rezerve ºi credite,
funcþioneazã invers faþã de
descrierea din manuale”.

La vremea respectivã am pre-
zentat principalele idei din cele
douã studii ale Bãncii Angliei în
ziarul BURSAsub titlul “Înþelege-
rea naturii banilor este mai presus
de înþelegerea produselor finan-
ciare” (partea I în BURSA,
28.04.2014, iar partea a II-a în
BURSA, 06.05.2014), unde au
fost ataºate ºi variantele traduse
ale documentelor originale.

(continuare în pagina 2)
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SURSE
GUVERNAMENTALE:

“Urmeazã un
nou proces
de schimbare
a conducerii
CEC Bank“
lMFP nu va mai
solicita BNR sã-i
prelungeascã avizul lui
Radu Graþian Gheþea,
potrivit surselor noastre

Ministerul Finanþelor Publi-
ce urmeazã sã lanseze o
nouã procedurã de schim-

bare a conducerii CEC Bank, dupã
cum ne-au spus surse guvernamen-
tale, apropiate situaþiei. Potrivit ace-
stora, procesul de nominalizare a
noului preºedinte de la CEC Bank
va fi acelaºi ca în cazul tuturor bãn-
cilor.

Actualului preºedinte al bãncii
de stat, Radu Graþian Gheþea, îi ex-
pirã avizul acordat de Banca Naþio-
nalã a României în luna septem-
brie. Pentru prelungirea acestuia,
este necesarã o solicitare din partea
acþionarului majoritar, care este
MFP. Potrivit surselor noastre, Mi-
nisterul Finanþelor nu intenþionea-
zã sã mai facã o astfel de cerere.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 6)
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OFERTA DIGI S-A ÎNCHEIAT LA PREÞUL DE 40 DE LEI/ACÞIUNE, IAR LISTAREA ESTE
PROGRAMATÃ PE 16 MAI

Piperea lanseazã acuzaþii
de manipulare a pieþei,

în oferta DIGI
l Avocatul spune cã ASF trebuie sã se sesizeze privind manipularea pieþei, în cazul utilizãrii
scrisorilor de garanþie l Piperea: “Legea pedepseºte chiar ºi tentativa de manipulare, iar amenda
poate sã ajungã la 275.000 de lei pe zi” l Raiffeisen a înlocuit, pe ºest, un anunþ privind realocarea
între tranºe, postat pe site-ul BVB

A
utoritatea de Supraveghere
Financiarã (ASF) trebuie
sã se sesizeze urgent cu
privire la o posibilã mani-

pulare a pieþei, în cazul utilizãrii scriso-
rilordegaranþiebancarã înofertapubli-
cã Digi Communications, care a umflat
cererea, ducând la o suprasubscriere de
peste 2700% pe tranºa de retail, consi-
derã avocatul Gheorghe Piperea.

Domnia sa a indicat prevederile din
legea 297/2004 privind piaþa de capi-
tal ºi Regulamentul UE nr. 596/2014.

Conform Art 244, punctul 5, din
legea 297, manipularea pieþei
înseamnã tranzacþii sau ordine de
tranzacþionare care dau sau ar putea
da semnale false sau care induc în
eroare în legãturã cu cererea, oferta
sau preþul instrumentelor financiare.

Conform Directivei europene,
manipularea pieþei reprezintã urmã-
toarele tipuri de activitãþi: “(a) efec-
tuarea unei tranzacþii, emiterea unui
ordin de tranzacþionare sau orice alt
comportament care: (i) furnizeazã

indicaþii false sau înºelãtoare cu pri-
vire la oferta, cererea sau preþul unui
instrument financiar sau al unui
contract spot pe mãrfuri conex (…)”.

Se pare cã ASF are în atenþie acest
caz.

Unii considerã cã, în cazul DIGI,
indicaþiile false cu privire la cerere
se referã la faptul cã investitorii nu
doreau, de fapt, sã achiziþioneze
atâtea acþiuni câte au subscris.

Domnul Piperea considerã cã scri-
sorile de garanþie pentru subscriere au
fost utilizate abuziv: “Seamãnã cu fo-
losirea de cãtre sportivi a substanþelor
anabolizante. Audat creditechiar bãn-
cile care erau ºi intermediari ai ofertei,
fiind în conflict de interese. Se pune
problemademanipulareapieþeideca-
pital. Legea 24/2017 vorbeºte de san-
cþiuni contravenþionale uriaºe. Se pe-
depseºte chiar ºi tentativa de manipu-
lare, iar amenda poate sã ajungã la
275.000 de lei pe zi”.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)

CU O ÎNTÂRZIERE DE ªASE LUNI

Miºu Negriþoiu, demis
de la conducerea ASF

Parlamentul a votat, ieri, în
unanimi ta te , revocarea
preºedintelui Autoritãþii de

Supraveghere Financiarã, Miºu Ne-
griþoiu, dupã ºase luni dupã ce co-
misiile de specialitate din Senat ºi
Camera Deputaþilor au fãcut un ra-
port pentru destituirea sa.

Miºu Negriþoiu pãrãseºte ASF cu
câteva zile înainte sã expire perioada
în care tarifele RCA au fost plafona-
te, prin hotãrâre de Guvern, în condi-
þiile în care principalul reproº care
i-a fost adus a fost gestionarea crizei
RCA, toamna trecutã. În acest inter-
val, Parlamentul trebuia sã adopte o
lege a RCA, însã acest lucru nu s-a
întâmplat încã.

Asociaþiile de transportatori au ce-
rut Guvernului încã o prelungire de
cel puþin trei luni a plafonãrii RCA.

Miºu Negriþoiu se aºtepta sã fie
demis, dar a declarat cã nu se simte
responsabil pentru nimic ºi cã se pre-
gãteºte sã conteste decizia în
instanþã.

Miºu Negriþoiu a declarat, mier-
curi: “Voi acþiona pe orice cale con-
sider de cuviinþã ca sã demonstrez cã
hotãrârea este ilegalã”. De aseme-
nea, Miºu Negriþoiu a subliniat cã nu

cunoaºte motivele pentru care se
cere revocarea sa de la conducerea
ASF. “Nici astãzi nu înþeleg ºi nu mi
s-a adus la cunoºtinþã care sunt moti-
vele revocãrii”, a spus domnia sa,
adãugând: “Nu am avut nicio discu-
þie cu nicio comisie, cu niciun
preºedinte de Camerã sau altceva ca
sã înþeleg ce mi se reproºeazã ºi de ce
sunt revocat. Am zis-o ºi anul trecut
ºi o repet ºi o spun ºi acum, procedu-
ra de revocare (...) chiar nu respectã
legea. Sunt câteva lucruri nã-
struºnice totuºi în aceastã piaþã. Pa-
tronatele organizeazã mitinguri în
locul sindicatelor, service-urile cer
tarife mai mari la prime mai mici, iar
politicienii nu-ºi respectã propriile
legi. Legea spune în mod clar în ce
condiþii pot sã fie revocaþi membrii
consiliului. ªi spune cã numai în
acele condiþii care sunt la articolul 9
ºi care spune cã numai potrivit
procedurii”.

ªeful ASF a fost salvat de mai
multe ori de la demiterea de cãtre
Parlament, pe fondul relaþiei sale
bune cu preºedintele Senatului Cãlin
Popescu Tãriceanu. Preºedintele
Camerei Deputaþilor Liviu Dragnea
a fãcut, însã, nenumãrate reproºuri la
adresa lui Miºu Negriþoiu, ajungând
chiar sã spunã public cã s-a înþeles cu
Tãriceanu pentru demiterea lui
Negriþoiu.

În ultima sa conferinþã de presã ca
preºedinte ASF, Negriþoiu a pãrut cã
vrea sã transmitã un mesaj. Domnia
sa a precizat cã “preferã sã fie scos
de polticieni de la conducerea ASF,
decât sã fie scos de DNA”.

A.A.

CÃLIN
RECHEA


